
Stanovska organizacija UJU 
Vabila: 

= KRANJSKO IN KAMNIŠKO UČI
TELJSKO DRUŠTVO bosta zborovali v če
trtek 25. t. m. ob 9. uri v Cerkljah pri Kranju 
s sledečim dnevnim redom: Od 9. do 10. ure 
bo zborovalo vsako društvo posebej raz* 
pravljajoč tekoče društvene zadeve Od 10. 
ure dalje bo skupno zborovanje obeh dru* 
štev. Dnevni red: 1. Predavanje: Razvoj na* 
rodnega šolstva. 2. Ogled zgodovinsko*pro
svetne razstave cerkljanske šole izza 140* 
letne dobe. — Zaradi prevoza in prehrane 
naj se vsak član prijavi svojemu društvene* 
mu predsedniku. 

Poročila: 
+ SLOVENJEBISTRIŠKO UČITELJ* 

SKO DRUŠTVO je zborovalo dne 9. maja 
v Laporju. 

Od 62 članov je bilo navzočih 45, t. j . 
72%. 

I. Tovariš predsednik Miloš Tajnik je 
otvoril zborovanje s pozdravom novodošlega 
tovariša Blaža Laha in glavnega tajnika or
ganizacije v Ljubljani g. Josipa Kobala, ki 
je na prošnjo društva rade volje prišel, da 
nam pojasni nekatere točke in nejasne za* 
deve novega uradniškega zakona. 

Prečitajo se došli dopisi. 
Nato je tovariš predsednik izčrpno po* 

ročal o delovanju poverjeništva UJU, nakar 
se je izrekla posebna zaupnica poverjeni
štvu, ki je storilo vse, da se nam izboljša 
položaj v gmotnem kakor tudi v moralnem 
oziru. Naproša se odposlanec poverjeništva 
UJU g. Kobal, da izroči to zaupnico v našem 
imenu ljubljanskemu poverjeništvu. 

Nadalje poroča o izpremembah v orga
nizaciji sami. Dosedaj niso bili vsi glavni 
voditelji organizacije aktivni člani Mnogo* 
krat se je o tem razpravljalo na zborovanjih 
in tudi zahtevalo, naj se izvolijo v glavni 
odbor sami aktivni člani, ker taki se bolj 
zavzemajo za pravice učiteljstva nego upoko* 
jenci. Kar pa učiteljstvo ni doseglo, je novi 
zakon uredil s par vrsticami. Voditelji so se* 
daj sami aktivni člani. 

Zatem je predsednik opisal izvenšolskc 
delo učiteljstva, ki ga nekateri vrše zelo plo
donosno in nesebično. Razdelile so se mec 
navzoče upravitelje statistične pole, po ka 
terih naj bi vse šole sestavile statistiko c 
delovanju učiteljstva izven šole, da se take 
dobi celoten pregled o tem delu. 

Toplo je predsednik tudi priporočal 
bolniško zavarovanje državnih uradnikov 
ki daje obolelim članom mnogo olajšav. Po 
sebno pa je še priporočal pristop k socialne 
gospodarski ustanovi »Samopomoč za otro: 
ke učiteljev in učiteljic«, katere ustanovni 
občni zbor se bo vršil 17. t. m. 

H. Zatem je povzel besedo tajnik po 
verjeništva UJU tov. Josip Kobal. Razloži 
je novi uradniški zakon točko za točko tei 
dajal na razna vprašanja potrebna pojasnila 
Govoril je dalje o gospodarskih ustanova! 
učiteljstva, katera naj bi po možnosti podpr 
rali, ker je moč le v skupnem delu in v slogi 
Nikakor pa ni odobraval osebnih intervencij 
posameznikov pri oblastih, ker to škoduje 
ugledu ne le posameznikov, ampak tudi ceh 
organizacije. 

Poroča tudi, da se bo izvršila reorganl 
zacija UJU v tem smislu, da ne bodo vee 
sekcije po pokrajinah, temveč po banovinah 

Za svoja izvajanja je žel tov. Kobal bu 
ren aplavz in zahvalo celokupnega učitelj
stva. 

Zaradi obširnih debat in poročil se je 
zborovanje tako zavleklo, da se je morale 
predavanje tov. Šavpahove o pedagoškem te; 
čaju v Ljubljani preložiti na prihodnji se
stanek, ki se bo vršil v Tinju na Pohorju. 
M. Tajnik, t č. preds. N. Logar, t. č. tajnica 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SRE 
ZA MARIBOR LEVI IN DESNI BREG je 
imelo svoje zborovanje dne 25. aprila t. 1. 
v Mariboru. Od 136 vpisanih je bilo 108 na 
vzočih, t j . 79%. 

Tov. predsednik Mirko Vauda je po* 
zdravil lepo število zborujočih članov, še 
posebej tov. poverjenika g. Andreja Skulja 
ki nam je izkazal posebno pozornost in že 
vdrugič prišel na naša zborovanja, istotake 
navzočega sreskega šolskega nadzornika g. 
Tomažiča. Spomnil se je umrle tov. Osane 
tov. Ravniharjevi pa izrazil sožalje na izgubi 
matere. Novo vstopivšim tovarišem R 
Džordževiču, A. Leskovarjevi, R. Kodriču in 
Z. Romoldovi izrazi iskreno dobrodošlico. 

Zadnji zapisnik je bil sprejet. Pri dopi= 
sih se je sklenilo, da se odobrava izdajanje 
»Prosvete« vsak 4. teden mesto »Učit. To
variša«. Za Dački dom v Beogradu plačamo 
po 5 Din od člana. Poverjeništvo zahteva 
izravnavo dolga. Sklene se, vse one, ki do 
določenega termina ne poravnajo članarine. 
Sr+o+i "davit i liste, zaostanke pa izterjati 

i tIGP kaže za naš okoliš premalc 
članstva! Zavedajmo se svoje dolžnosti na* 
pram lastnim gospodarskim organizacijam! 

Izvenšolsko delo: Narodnoizobraževal
ni odsek je bil takole izvoljen: Referent: 
Čiček Franjo; člani pa: Šeško Anton za So* 
kola, Sardoč za kmetijstvo, Borštnerjeva in 
Jurinčeva za gospodinjstvo, Berce za petje, 
Petrovič za splošno kulturno delo. Poroče* 
valci na posameznih šolah se izberejo na 
domačih konferencah. 

Tov. poverjenik g. A. Skulj je v lepo 
zasnovanem, strokovno temeljitem in v po* 
ljudno podanem, v njemu lastnem prijetnem 
tonu podal precizen referat o potrebi, usta* 
navijanju, vodstvu in delu v kmetsko in go
spodinjsko nadaljevalnih šolah. Za svoj go* 
vor je žel zasluženo priznanje. 

Situacijsko poročilo je istotako podal 
tov. poverjenik. Razjasnjeval je važnejše 
člene uradniškega zakona, govoril o novem 
položaju našega udruženja z ozirom na ta 
zakon, o sistemiziranju službenih mest in o 
prosvetnem delu učiteljstva, poudarjal vele
važen pomen lastnih gospodarskih institucij 
in o splošni stanovski morali, ki se sicer 
boljša, a še ni povoljna. 

O poročilu je nastal razgovor in debata, 
v katero so posegli tov.: Vauda, Petrovič, 
Sardoč, razen tega so še mnogi člani stavili 
razna vprašanja stanovskega značaja. 

• Končno je bil sprejet sklep, da se vrši 
peto zborovanje — skupno z lenarškim uči
teljskim društvom — dne 6. junija t. 1. pri 
Šmarjeti ob Pesnici. 
Mirko Vauda, preds. Ivan Šeško, tajnik. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA OR
MOŠKI OKRAJ je imelo svoje peto zboro* 
vanje dne 3. junija 1931. pri Veliki Nedelji. 

Statistika: Od 63 članov je bilo navzo* 
čih 37, t. j . 59%. 

Situacijsko poročilo: Po prisrčnem po* 
zdravu in situacijskem poročilu tov. pred* 
sednika je tov. Klemenčič podal zgodovino 
Velike Nedelje. 

Tov. Žerjav je povabil učiteljstvo k 
proslavi 150 letnice obstoja šole pri Sv. Bol
fenku. 

Dopisi: UJU poroča o razdelitvi sreskih 
društev po banovinskih sekcijah, o vo'itv; 
delegatov, sistemizaciji službenih mest, raz* 
vrstitvi učiteljstva. 

Po živahni debati je bil sprejet sledeči 
predlog tov. Najžarja: Ormoško učiteljsko 
društvo želi ostati samostojno, ker je eno 
izmed najstarejših učiteljskih društev (5% 
let) in je s tem neizpodbitno dokazalo svevjo 
življensko moč. Ako bi se moralo združiti 
— glasom pravil — s še drugim sreskim uči* 
teljskim društvom, bi bilo njegovo doseda* 
nje uspešno delovanje ovirano, kar ne bi bilo 
v prid ne učiteljstvu, ne šoli in tudi ne pre
bivalstvu. 

Poverjeništvo naj stori korake, da osta* 
neta v ptujskem srezu i v bodoče obe dosj
daj obstoječi učiteljski društvi, vsako zase 
s svojim lastnim delokrogom. 

Soglasno je bil sprejet tudi predlog tov. 
Rajšpa: 

»Odbor ormoškega učiteljskega druš:v:i 
naj stopi v stik z vsemi merodajnimi črnite 
lji v Ormožu in ormoškem okraju, da se 
akcija za ustanovitev posebnega sreza v Or
možu pospeši in se podvzamejo vsi potreb* 
ni in umestni koraki za čim prejšnjo ugod* 
no rešitev tega vprašanja, ki ni samo v do* 
brobit našega učiteljskega društva, ampak 
tudi v interesu učiteljskega stanu, narodnega 
šolstva, ostalega uradništva in vsega prebi* 
valstva«. 

Za zaupnika, ki bo vodil evidenco na
ročnikov in bo v stalnem stiku z UGP, je 
bil izvoljen tov. Vennigerholz iz Središča. 

V zadevi »Samopomoči za otroke« j° to* 
variš Rajšp sestavil statistiko učiteljskih 
otrok in vpisal prijavljence. 

Predavanja: Tovariš predsednik Rosin.i 
je predaval: O življenskih žarkih. Tov. Žer* 
jav se mu zahvali za lepo, izredno zanimivg 
iz najnovejših znanstvenih raziskovanj vzeto 
predavanje in ga prosi, da nas še v bodoče 
seznanja s sličnim. 

Tovariš Kotnik je podal zelo zanimivo 
poročilo o izvenšolskem delovanju učitelj* 
stva našega okraja. 

Sledilo je poročilo tov. predsednika o 
seji širjega sosveta. 

Volitev delegatov. Za pokrajinsko skup
ščino so izvoljeni sledeči delegati: A. Rosi* 
na, A. Žerjav in D. Pinterič; namestniki so: 
M. Megla, O. Šijanec in M. Vennigerholz. 
Za državno skupščino so izvoljeni: A. Ro
sina, oziroma M. Megla; namestnik A. Žer
jav, oziroma D. Pinterič. 

Za našega zastopnika pri občnem zboru 
Pedagoške centrale je izvoljen tov. Žerjav. 

Predlogi. 1. Poverjeništvo se naproša, 
da poizve na merodajnem mestu, kam naj 
se obrnejo učiteljipripravniki s pritožbo, 
ker se jim odteguje stanarina v znesku 150 
Din mesečno, ker nimajo osebne draginj
ske doklade, od katere predvideva zakon o 
uradnikih odtegljaje za stanarino. Rezultat 
naj objavi v »Učit. Tovarišu«. 

2. Učitelji, ki delujejo na nadaljevalnih 
šolah naj pošljejo eventuelne predloge svo* 
jemu sreskemu referentu za razpravo na 
odborovi seji nadaljevalnih šol. 

3. V banovinskih sekcijah za nadaije* 
valno šolstvo naj bo % takih učiteljev, ki 
delujejo na nadaljevalnih šolah, Y* pa naj 
sporazumno s tem odborom imenuje bano* 
vinska skupščina. 

Prihodnje zborovanje bo 12. septembra 
1931. pri Sv. Bolfenku. 
Ad. Rosina, preds. Olga Šijanec, tajnica. 


